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El World Wildlife Fund for Na-
ture (WWF) fa 20 anys que 
elabora l’Índex Planeta Viu. El 
darrer estudi de l’estat de la bi-
odiversitat mundial d’enguany 
revela que la població mundial 
de peixos, aus, mamífers, am-
fibis i rèptils ha disminuït un 
60% entre el 1970 i el 2014, a 
causa de les activitats humanes.

Entre les causes imputables a 
aquesta terrible catàstrofe am-
biental, la modificació del clima, 
causada per les nostres activi-
tats, hi té alguna cosa a veure. 
Es podria afirmar que és com la 
cirereta d’un pastís fet amb la 
sobreexplotació dels recursos 
naturals, una bona dosi de con-
taminació, una capa gruixuda 
de desforestació, tot sobre una 
base d’agricultura comercial, 
adornat amb la pertorbació del 
medi natural més el constant 
traginar de persones i mercade-
ries. Tot plegat servit sobre un 
niu d’espècies invasores, tras-
lladades des dels seus hàbitats 
naturals gràcies a les compres 
globals, i a la nostra afició de 
fer-nos selfies rodant món.

En aquest punt del text, un 
bon comunicador hauria de mi-
rar d’oferir un respir al lector. 
Per exemple, evitant descriure 
el panorama actual, el d’un pla-
neta on s’acumulen més residus 
que recursos. Obviant que es-
tem vivint, en viu i en directe, 
la sisena extinció massiva des 
de l’explosió originària de l’Uni-
vers. Amagant, sota una catifa 
literària, el fet que aquest cop 
no hagi calgut ni la intervenció 
de cap impacte meteòric, ni l’ex-
cusa de cap catàstrofe natural 

que modifiqués la biosfera.
Igualment, un bon redac-

tor miraria de fer pedagogia 
positiva. Podria escriure, per 
exemple, que la darrera extin-
ció massiva va ser fa 65 milions 
d’anys. Així es podria pensar 
que podem estar tranquils, que 
no vindrà d’un dia. També po-
dria explicar, per fer-nos sentir 
millor, que en aquella ocasió 
van desaparèixer prop del 50% 
de totes les espècies, incloent-hi 
els dinosaures. Agraïts tots, 
que s’extingissin aquelles tifes 

gegantines. O podria informar 
que hem aconseguit disminu-
ir un 60% els exemplars de les 
poblacions animals actuals, ja 
prou minses. Així hi haurà més 
lloc per a nosaltres, l’espècie hu-
mana, tot esperant l’extinció to-
tal prevista del 40% de les espè-
cies. Un món sense insectes, ni 
feres, ni osses, ni llops seria, per 
a alguns, com un nou paradís!

En canvi, un ecologista hau-
ria de recordar que tot això està 
passant mentre els humans vi-
vim alienats dins la bombolla 

creada per l’ús de les tecnologi-
es de la informació, la finalitat 
de la qual és mantenir-nos en-
tretinguts i divertits. Un filòsof 
podria fer-nos reflexionar sobre 
la veritable natura humana. 
Perquè si deixem desaparèixer 
la resta d’espècies, amb elles 
desapareix també la nostra hu-
manitat. Ens podria fer veure 
que mai hem deixat de ser com 
aquells goril·les originaris, que 
solament els importava poder 
gaudir cada vespre d’un nou 
niu de branques, ben ample i 
ben tovet, on pair el que havien 
menjat.

Com també un activista no 
podria abaixar els braços. Ni 
rendir-se. Ni deixar de denun-
ciar que la causa de tot plegat 
són els calés. Ell, com la resta, 
hauria de demanar explicaci-
ons, perquè, malgrat les veus 
que es defensen dient que ara 
tot és millor que abans, ningú 
ens va explicar el funcionament 
mediambiental del món, ni de 
tot el que anàvem a destruir, 
ni del canvi climàtic. Tampoc 
ens van informar que extreure 
energia amb tanta alegria trans-
formaria, fins acabar matant-lo, 
el nostre futur. Ni que tot ple-
gat causaria una desigualtat tan 
gran entre els humans. 

En definitiva, hem de con-
sumir menys i repartir més el 
consum. Perquè les noves tec-
nologies no són cap excusa per 
continuar consumint, ja que no 
són la salvació. És hora d’excla-
mar, com ho faria un nen, que 
l’emperador va nu. És hora de 
cridar el que es pensa, sense por 
a l’opinió dels altres.

El vestit nou de l’emperador
La població de peixos, aus, mamífers i rèptils ha disminuït un 60% des del 1970

Si desapareixen 
les altres espècies, 
desapareixerà també 
la nostra humanitat

Un món sense feres 
ni insectes ni osses 
ni llops seria per a 
alguns un paradís

Uns anys més tard, a la deman-
da dels seus pares, en Joan 
Albert Montané va tornar al 
París-Londres i junt amb els 
germans va treballar de va-
lent. El treball de l’hotel era 
feixuc però alhora gratificant. 
Un dels grans encerts de la 
Balbina i d’en Joan, matrimo-
ni dinàmic, valent i visionari, 
va ser construir als baixos de 
l’hotel un saló-menjador de 
grans dimensions per a ban-
quets i recepcions, a part del 
menjador de clients, amb una 
petita discoteca al costat, amb 
il·luminació pop i música am-
biental, on s’havien celebrat 
nombroses festes temàtiques. 
L’hotel París-Londres era l’únic 
que podia fer banquets per 
300-320 persones sense cap 
problema. No hi havia cap altra 
sala d’aquesta cabuda, i durant 
vint anys, gairebé cada cap de 
setmana, tenia lloc algun ban-
quet o esdeveniment.

L’Andorra Magazine ens ex-
plica que a la inauguració hi 
van assistir autoritats, resi-
dents, turistes i amics que van 
brindar amb els amables propi-
etaris mentre copioses safates 
de delicatessen circulaven entre 
els presents. Es notava la mà 
experta del chef de cuisine Este-
ve, ben conegut pel seu exqui-
sit menú de còctel de gambes, 
CordonBleu i suflé al ron. 

En aquesta nova etapa van 
comptar també amb un per-
sonal molt professional i tre-
ballador que compartia totes 
aquestes vivències amb la 
família. Amb els hotelers an-
dorrans també hi havia molta 
germanor. Si arribava un client 
que buscava habitació i no en 

tenien llavors es preocupaven 
de trucar als altres establi-
ments per trobar cambra i els 
demés feien el mateix. Molt 
bon record van deixar les festes 
hoteleres on tots els hotelers 
participaven reafirmant una 
solidaritat sense parangó.

Van passar els anys i cada fill 
del matrimoni Montané Tei-
xé va emprendre el seu propi 
camí. En Joan Albert va con-
tinuar amb la gestió de l’Ho-
tel París-Londres i va poder 
comptar amb l’ajuda de la seva 
esposa Françoise, i dels fills, en 
Marc i especialment d’en Joan 
Francesc que també va cursar 
estudis d’hoteleria a Tolosa. 

La clientela familiar conti-
nuava venint de França, Espa-
nya, Bèlgica i Holanda. Eren 
habituals que no havien de 
passar per centrals de reser-
ves i se sentien a l’Hotel París-
Londres com a casa. Una clien-
tela fidel que no va deixar mai 
d’allotjar-se en aquest establi-
ment que publicitava que esta-
va obert tot l’any, oferia preus 
moderats i aigües termals a 
més del solarium. Per als més 
curiosos, les etiquetes de male-
ta indicaven que l’hotel es tro-
bava a 1.086 metres d’altitud.

Van passar els anys i va arri-
bar el moment de reformar de 
nou l’hotel, cosa que va fer que 
la família Montané es plante-
gés nous reptes. Ha estat una 
decisió difícil tancar l’establi-
ment però per sempre més ens 
quedarà el record de la gran 
simpatia i valentia de la Balbi-
na i d’en Joan que junt amb els 
seus fills van emprendre aquest 
llarg camí per la història dels 
hotels emblemàtics d’Andorra.

Hotel París-Londres (II)
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